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دکتر حسینی خبر داد
پرداخت نزدیک به ۸۰۰ هزار 

میلیارد ریال تسهیلات برای اجرای 
طرح نهضت ملی مسکن

مدیرعامل بانک مسکن با بیان اینکه قرارداد 
بیش از 270 هزار واحد مسکونی طرح نهضت 
بانک منعقد شده است،  این  ملی مسکن در 
گفت: بانک مسکن تا نیمه مردادماه سال جاری 
مبلغ 795 هزار و 986 میلیارد ریال تسهیلات 
برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن پرداخت 

کرده است. 
بانک  مدیرعامل  حسینی  عباس  سید  دکتر 
مسکن در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری بانک 
مسکن – هیبنا با بیان اینکه تا نیمه مردادماه 
واحد   145 و  هزار   270 قرارداد  جاری  سال 
مسکونی در این بانک منعقد شده است، گفت: 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن در ابعاد مختلف 
از جمله تامین مالی، تامین زمین و رسیدگی به 
پرونده متقاضیان طرح در حال انجام است و 
همکاری  با  حوزه  این  در  مختلف  سازمان های 
یکدیگر در حال تلاش هستند تا دولت به وعده 
شفاف خود در حوزه خانه دار کردن قشر متوسط 

و کمتربرخوردار جامعه عمل کند.
وی افزود: طرح نهضت ملی مسکن در بانک 
توسعه ای و تخصصی مسکن با شتاب مناسبی 
کار تسهیلاتی  پیگیری است و عمده  در حال 
بانک نیز مربوط به همین طرح است. در همین 
راستا، قرارداد 32 هزار و 820 پروژه ذیل طرح 
نهضت ملی مسکن منعقد شده که بانک طی 
آن متعهد به پرداخت 920 هزار و 483 میلیارد 

ریال شده است.
بانک  کرد:  تصریح  مسکن  بانک  مدیرعامل 
و  متقاضیان  آورده  محل  از  تاکنون  مسکن 
منابع خود، مبلغ 795 هزار و 986 میلیارد ریال 
به  توجه  با  که  است  پرداخت کرده  تسهیلات 
اینکه پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن به 
طور مرحله ای و همراه با پیشرفت پروژه ها انجام 
مبلغ  میزان  بعدی  مراحل  تکمیل  با  می پذیرد 

تعهدی بانک نیز پرداخت خواهد شد.

سرمایه  بیمه دی به 2 همت افزایش 
می یابد

هیئت مدیره ی بیمه دی با افزایش سرمایه ی 
این شرکت از 595 میلیارد تومان، به دو هزار 

میلیارد تومان موافقت کرد.
بین الملل  امور  و  عمومی  روابط  گزارش  به 
بیمه دی، اعضاء هیئت  مدیره ی  این شرکت در 
جلسه ی اخیر خود با افزایش سرمایه ی شرکت 
در  که  رسید  تصمیم  اخذ  به  مرحله،  دو  طی 
مرحله ی نخست، سرمایه ی شرکت از محل سود 
انباشته و اندوخته های سرمایه ای از 595 میلیارد 

تومان به 950 میلیارد تومان افزایش می یابد. 
همچنین در مرحله ی دوم، سرمایه ی بیمه دی 
از محل آورده ی نقدی و مطالبات سود سهام، 

به دو هزار میلیارد تومان افزایش خواهد یافت.
افزایش سرمایه پس  این  است؛  ذکر  شایان 
از اخذ گزارش بازرسی قانونی، اخذ تأییدیه های 
اوراق  و  بورس  سازمان  و  ج.ا.ا  مرکزی  بیمه ی 
بهادار و نیز، تشکیل مجمع عمومی فوق العاده 

اجرایی خواهد شد.

معاون برنامه ریزی و نوآوری بیمه البرز : 
طراحی نرم افزار بیمه البرز برای 

بیمه نامه های اتباع خارجی

با  البرز  بیمه  نوآوری  و  ریزی  برنامه  معاون 
از  این شرکت به دلیل بهره مندی  اینکه  بیان 
نیروی انسانی متخصص و زیرساخت های قوی 
به عنوان راهبر صنعت بیمه در تشکیل شرکت 
بیمه ایرانی- سوری انتخاب شده است، از طراحی 
و پیاده سازی نرم افزار بیمه برای بیمه نامه های 

اتباع خارجی خبر داد.
دکتر راد با اشاره به این که عصر کنونی، عصر 
حاکمیت  زودی  به  و  است  ها  داده  حکمرانی 
مطلق فناوری اطلاعات را در سراسر دنیا شاهد 
خواهیم بود، توضیح داد: قبلا سازمان ها با نبود 
اطلاعات و داده مواجه بودند اما مشکل امروز 
سازمان ها انبوه داده ها وکلان داده ها می باشد 
که تحلیل، نگهداشت و تبدیل آنها به دانش و 
تصمیمات کاربردی،علم وتحلیل خاص خود را 
می طلبد که با استفاده از تکنیک های یادگیری 
ماشین و داده کاوی و فرآیندکاوی در کنار تجربه 

می توان بر این مسایل فائق آمد.

 رضایتمندی حداكثری
فرهنگیان استان كرمان از خدمات 

شایسته بیمه دانا 

و  آموزش  ارشد  مدیران  مشترک  گردهمایی 
پرورش استان کرمان و بیمه دانا با هدف تقویت 

مناسبات دوجانبه در شهر کرمان برگزار شد. 
این  در  دانا،  بیمه  روابط عمومی  گزارش  به 
آموزش  اداره  گردهمایی رضا رضایی مدیر کل 
و پرورش استان کرمان،  حسین کرچیان رئیس 
معاونت  امیری  رضا  دانا،  بیمه  کرمان  شعبه 
پژوهش، برنامه ریزی و توسعه منابع، همچنین 
مناطق  پرورش  و  آموزش  روسای  و  معاونان 

استان نیز حضور داشتند.
رئیس شعبه کرمان بیمه دانا در این گردهمایی 
پرورش  و  آموزش  مدیرکل  از  قدردانی  ضمن 
و  پژوهش  معاونت  همچنین  و  کرمان  استان 
برنامه ریزی و توسعه منابع بابت همکاری های 
متقابل و گسترش فعالیت ها در جهت صدور 
جمله  از  اشخاص  و  اموال  بیمه های  سایر 
مسئولیت  سوزی،  آتش  اتومبیل،  رشته های 
حداکثری  جذب  خواستار  پس انداز،  و  عمر  و 
رشته های مذکور به منظور ایجاد شرایط مناسب 

برای ارائه خدمات بهینه به فرهنگیان شد.
وی، ترکیب مناسب پرتفوی و مدیریت بهینه 
ارتقای شاخص های  در  مهم  عاملی  را  ریسک 
عملکردی بیمه دانا و نیز خدمت رسانی مطلوب 
به بیمه شدگان دانست و ضمن تاکید بر ارائه 
عزیز  فرهنگیان  به  نوع خدمات رسانی  بهترین 
قشر  رضایتمندی  موجب  را  مهم  این  کشور، 
فرهیخته فرهنگیان عنوان کرد و افزود: پیشبرد 
اداری کشور  اهداف سازمانی در مجموعه های 
و  خلاق  متعهد،  انسانی  نیروی  حضور  بدون 

نوآور، امکان پذیر نخواهد بود.
پرورش  و  آموزش  مدیرکل  مراسم  این  در 
همکاری های  خصوص  در  کرمان  نیز  استان 
خدمات  ارائه  جهت  لازم  تعاملات  و  متقابل 
بهتر و بیشتر به بیمه شدگان سخنرانی کرد و 
در ادامه معاون پژوهش و برنامه ریزی اداره کل 
آموزش و پرورش کرمان، ضمن تقدیر و تشکر 
رضایتمندی  اعلام  و  شده  ارائه  خدمات  از 
بیمه  خدمات  از  فرهنگی  همکاران  حداکثری 
فی مابین  همکار های  گسترش  خواستار  دانا، 
 در اجرای هر چه بهتر قراردادهای جدید شد.
منظور  به  حاضرین  همایش  این  پایان  در 
بیان  به  جاری،  قرارداد  اثربخشی  افزایش 
 دغدغه ها، سوالات و پیشنهادات خود پرداختند. 

 

حمایت بانک ملی ایران از رونق 
بازار و اشتغالزایی با اعطای 

تسهیلات

بانک ملی ایران در چهار ماهه ابتدایی سال 
»مهار  سال  شعار  تحقق  راستای  در  جاری 
تورم،رشد تولید« و بهبود وضعیت شرایط تولید 
در کشور،اقدام به اعطای تسهیلات با سرفصل 

های مختلف کرده است. 
ایران،  ملی  بانک  عمومی  روابط  گزارش  به 
گردش  در  سرمایه  تامین  برای  راستا  این  در 
تیر  به  منتهی  ماه  تولیدی در چهار  واحدهای 
ماه سال جاری، 31 هزار و 905 مورد تسهیلات 
به ارزش 529 هزار و 814 میلیارد ریال پرداخت 

کرده است.
از کسب  بانک همچنین جهت حمایت  این 
و کارها و رونق بازارهای مرتبط در مدت زمان 
یادشده 67 هزار و 783 مورد تسهیلات به ارزش 
206 هزار و 660 میلیارد ریال به فعالان بخش 

بازرگانی، پرداخت کرده است.
گفتنی است بانک ملی ایران طی مدت مذکور 
در مجموع تعداد 705 هزار و 610 مورد تسهیلات 
به ارزش یک میلیون و 255 هزار و 932 میلیارد 
ریال به همه بخش های مختلف اقتصادی مانند 
کرده  و...پرداخت  بازرگانی  معدن،  و  صنعت 

است.

البته این در حالی است که دبیر کل کمیته ایرانی 
اظهار  این  از  پیش  نیز  المللی  بین  بازرگانی  اتاق 
داشت: مناسبات اقتصادی که با عربستان تنظیم 
می کنیم باید واقع گرایانه و متناسب با ظرفیت های 
داخلی باشد. چراغ سبز عربستان در حوزه سیاست 
را نباید به مثابه همراهی اقتصادی تلقی کنیم به این 
معنا که عربستان به دنبال توسعه اقتصادی وسیع 
است و برنامه آنها این است که به قول اقتصادی 

منطقه تبدیل شوند.
تعامل در حوزه انرژی 

مرتضی بهروزی فر در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، 
درباره زمینه های همکاری و تعامل ایران و عربستان 
در حوزه انرژی اظهار داشت: ابتدا اینکه هر قدر یک 
کشور با کشورهای همسایه و یا جهان تنش کمتری 
داشته باشد یک عامل مثبت برای رشد اقتصادی 
است، مطمئنا کشوری که با تمام دنیا سر جنگ 
رویایی  باشد  التهاب  و  تنش  و دچار  باشد  داشته 
واقع  در  و  داشت  نخواهد  وجود  توسعه  اسم  به 
توسعه برای این کشور سراب است و تحقق نخواهد 
یافت، قطعا اگر تنشی وجود نداشته باشد و ایران و 
عربستان و بقیه کشورهای موثر اوپک برای بازارها در 
زمینه کاهش و یا افزایش تولید تصمیم گیری کنند؛ 
می تواند مهم و تاثیرگذار باشد با این شرط که ایران 
هم امکان حضور در بازارهای جهانی را داشته باشد.

ایران  تحریم ها  به  باتوجه  اکنون  افزود:  وی 
اگر  حال  عین  در  ندارد،  حضور  سهمیه بندی  در 
بخواهیم در حوزه انرژی با عربستان تعامل داشته 
بزرگترین  سعودی  عربستان  که  بدانیم  باشیم، 
تولیدکننده نفت دنیا است و رقیب کاملی است و 
اینکه تصور کنیم این کشور در حوزه های نفتی ایران 
سرمایه گذاری کند تا ما بتوانیم افزایش تولید داشته 
اینکه  مورد  در  اما  نیست،  منطقی  اساسا  باشیم؛ 
عربستان کشوری است که نیاز به حجم قابل توجهی 
از گاز دارد شاید بتوان برنامه های همکاری و تعامل 

تعریف کرد.
صادرات گاز از ایران تا شبه جزیره 

عضو هیات علمی موسسه مطالعات بین المللی 
عربستان  کشور  به  گاز  صادرات  گفت:  انرژی 
کشور  این  به  کویت  یا  و  دریا  مسیر  از  می تواند 
برسد، عربستان در حال حاضر برای افزایش ضریب 
اینکه حجم  به  باتوجه  نیاز دارد و  بازیافت به گاز 
زیادی گاز ندارد و همچنین باتوجه به اینکه در برخی 
سال ها و بخصوص در فصل تابستان که اوج مصرف 
برق دارد تا روزی 900 هزار بشکه نفت خام را در 
نیروگاه های خود می سوزاند؛ بالقوه این امکان را دارد 
که حجم قابل توجهی از گاز را برای آب شیرین کن ها 

و تولید برق جذب کند.
وی بیان داشت: پروژه دلفین قرار بود خط لوله ای 
از قطر احداث شود و کل کشورهای حاشیه جنوب 
خلیج فارس را پوشش دهد اما به خاطر مشکلات و 
مناقشات مرزی که عربستان دارد و حدود مرزها 
مشخص نبود؛ فقط تا امارات رفت و این اتفاق نیفتاد 
که خط لوله تا عربستان و کویت و حتی عراق برود، 
بنابراین عربستان عملا دریافت گاز ندارد و بخش 
عمده ای از مصرف خود را از فرآورده های نفتی و حتی 
در برخی شرایط 900 هزار بشکه نفت خام مصرف 

می کند تا برق تابستان را تامین کند.
بهروزی فر تاکید کرد: در حوزه انرژی تنها جایی که 
می توان تصور همکاری با عربستان و کویت داشته 
باشیم فقط گاز است ما در حوزه نفت با هم رقیبیم 
بعبارت  باشیم،  دوست  یا  و  شریک  نمی توانیم  و 

دیگر مسائل اقتصادی بسیار عریان است. بنابراین 
پرواضح است که امکان همکاری نفتی بین دو کشور 
از  تعریفی  می توانیم  که  جایی  تنها  ندارد،  وجود 
همکاری مشترک داشته باشیم حوزه گاز است ضمن 
اینکه اگر مناقشات تمام شود و می توانیم دوستانه 

حوزه گازی آرش را نیز حل کنیم.
تحت  که  زمانی  تا  حال  هر  در  شد:  یادآور  وی 
تحریم باشیم هیچ کشوری با ما تعامل توسعه ای 
نخواهد داشت در خصوص توسعه مشترک میادین 
و حوزه های نفتی و گازی نیز قاتونی نیست که طرف 

را ملزم به رعایت حقوق طرفین کند.
توافقی که شاید مسیر اقتصاد را هموار کند

به گزارش ایلنا، 19 اسفند 1401 ایران و عربستان 
سعودی در پکن به توافق رسیدند تا روابط دیپلماتیک 
را از سر بگیرند. بعد از آن هم هیأت های فنی برای 
مبادله  دیپلماتیک  اماکن  بازگشایی  روند  بررسی 
شدند و در نهایت در 16 و 17 خرداد ماه سالجاری 
ایران در ریاض و سرکنسولگری جمهوری  سفارت 
ایران در جده و همچنین دفتر نمایندگی  اسلامی 
ایران نزد سازمان همکاری اسلامی در جده بازگشایی 
شد. سفارت عربستان در تهران هم به صورت موقت 
در هتلی در تهران در 12 مرداد ماه فعالیتش را از سر 
گرفت و سرکنسولگری جده در مشهد نیز در هفته 
جاری در هتلی به صورت موقت شروع به فعالیت 
رسمی کرد تا بعد از تکمیل شدن ساختمان های دو 

مکان دیپلماتیک به آنها نقل مکان شود.
این گزارش حاکی است؛ در پی این توافق سخنگوی 

حسین  سفر  که  کرده  اعلام  خارجه  امور  وزارت 
دعوت  به  پاسخ  در  عربستان  به  امیرعبداللهیان 
همتای عربستانی در آینده نزدیک در دستور کار قرار 
گرفته است که این موضوع بعد از مباحثی که در 
زمینه میدان گازی آرش بین  دو کشور حادث شد؛ 
شاید بتواند روزنه ای برای حل مسائل مربوط به آرش 
)الدره( و یا زمینه های گسترده تر همکاری در حوزه 

انرژی بین دو کشور باشد.
محمد خزاعی دبیر کل کمیته ایرانی اتاق بازرگانی 
اقتصادی  همکاری های  نشست  در  المللی،  بین 
ایران و عربستان، گفت: موضوع مناسبات ایران و 
عربستان باید بادقت مورد بررسی قرار بگیرد. گاهی 
ما نسبت به برخی اتفاقات ذوق زده می شویم و به 
قولی از هول حلیم در دیگ  می افتیم. یکی از مقامات 
چین به من گفت زمانی که بحث برجام پیش آمد 
شما به سمت اروپا و آمریکاییان رفتید و به ما پشت 
کردید و امروز انتظار دارید که همراه شما باشیم این 
داستان درباره عربستان هم ممکن است تکرار شود.

در  عربستان  با  مناسبات  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
سه بعد سیاسی، امنیتی و افتصادی حائز اهمیت 
است، تصریح کرد: واقعیت این است که ما مناسبات 
اقتصادی با عربستان نداریم و به نوعی با عربستان 
مناسبات  از  حج  بحث  و  می کنیم  از صفر شروع 

اقتصادی متفاوت است.
خزاعی مذاکرات اقتصادی ایران و عربستان محدود 
مناسبات  کرد:  اضافه  و  دانست  بی  دی  آی  به 
باید  می کنیم  تنظیم  عربستان  با  که  اقتصادی 

واقع گرایانه و متناسب با ظرفیت های داخلی باشد. 
نباید به  را  چراغ سبز عربستان در حوزه سیاست 
مثابه همراهی اقتصادی تلقی کنیم به این معنا که 
عربستان به دنبال توسعه اقتصادی وسیع است و 
برنامه آنها این است که به قول اقتصادی منطقه 

تبدیل شوند.
چشم بسته نباید وارد تعامل شد

دبیر کل کمیته ایرانی اتاق بازرگانی بین المللی 
تاکید کرد: نمی توان چشم بسته وارد شد و بخش های 
مختلف مورد ارزیابی قرار بگیرد و باید زیرساخت ها 
در حوزه تجاری و سرمایه گذاری بررسی شود و من 
یک موافقتنامه جدی با عربستان را نمی توانم به یاد 
بیاورم. تاجرهای ایرانی علاوه بر نقشه راه نیازمند 

یکسری موافقت نامه های  تجاری است.
وی با اشاره به 3 نوع موافقت نامه مهم در حوزه 
تجارت، گفت: موافقت نامه تشویق  سرمایه گذاری 
حمایت  ایرانی  سرمایه گذار  حقوق  از  که  دوجانبه 
می کند. دوم موافقت نامه اجتناب از اخذ مالیات های 
است  گمرکی  موافقت نامه  سوم  و  است  مضاعف 
که این موافقت نامه ها را نداریم و لازم است که این 
زیرساخت ها فراهم شود.همچنین حمیدزادبوم رایزن 
بازرگانی اسبق ایران در عربستان گفت: اتاق بازرگانی 
عربستان با سایر اتاق های بازرگانی در جهان متفاوت 
است و نگاه آنها معطوف به دستور مقامات ارشد 
کشور است و اگر مناسبات سیاسی مناسب باشد 
اقتصادی  مذاکرات  وارد  با  که  می دهند  اجازه  آنها 

شوند.

این روزها دوباره حاشیه ساز شده است؛  گرانی گوشت و مرغ 
خوراکی  این  به  دستشان  کمتر  اخیر  سال های  طی  که  مردمی 
می رسید امروز خود را در دورترین فاصله از مصرف آن می بینند. 
الدین سعیدی، عضو کمیسیون کشاورزی مجلس درباره  معین 
گرانی مجدد و کمبود گوشت مرغ در کشور به اقتصاد24 گفت: 
یک موضوع خیلی مهمی که الان باید یکی از اولویت های اصلی کار 

ما در مجلس باشد این تورم لجام گسیخته ای است که در حوزه 
کالا های اساسی و سبد خوراکی مردم به وجود آمده است.

نماینده چابهار افزود: دولت به خصوص بانک مرکزی یک مقداری 
در خصوص کنترل نرخ ارز تدبیر کرد که قابل دفاع است و واقعا 
سپاسگزار هستیم، اما انتظار می رفت وقتی ثباتی در بازار ارز به 
و خوراکی  اساسی  کالا های  علی القاعده حوزه سبد  می آید  وجود 

جامعه هم مدیریت شود که متاسفانه این اتفاق نیفتاد.
وی با اشاره به مسئله گرانی سرسام آور قیمت مرغ در سطح 
کشور، تصریح کرد: در حال حاضر عملا مرغ یا از سفره مردم حذف 
شده یا پیدا کردن آن سخت شده است؛ بر چه اساسی قیمت مرغ 
نرخ گذاری می شود؟ قیمت مرغ 73 هزار تومان اعلام شده، در 
حالی که شما در کدام قسمت کشور مرغ را با قیمت 73 هزار تومان 

پیدا می کنید؟
این عضو کمیسیون کشاورزی مجلس، اظهار داشت: زمانی که 
دولت نسبت به حذف ارز ترجیحی اقدام کرد، وزیر وقت جهاد 
کشاورزی گفت که تحت هیچ شرایطی قیمت مرغ از 60 هزار تومان 
افزایش پیدا نمی کند، این در حالی است که الان عملا مرغ، قیمت 

100 هزار تومان را رد کرده است.
سعیدی با بیان اینکه در چنین شرایطی عملا باید اولویت اصلی 
همه رسیدگی به این موضوع باشد، گفت: اخیرا رییس کمیسیون 

قیمت  اگر  حتی  است  گفته  مصاحبه ای  طی  مجلس  اقتصادی 
نهاده های دامی با ارز آزاد هم محاسبه شود، باز هم نباید شاهد 
چنین قیمتی باشیم. در کشور هایی که سالیان سال است درگیر 
جنگ داخلی هستند نیز شاهد چنین تورمی در کالا های اساسی 
نیستیم، از این رو بنده فکر می کنم یک مقدار رشته کار از دست 
مدیران اقتصادی کشور خارج شده است و از آقای رئیس جمهور 

می خواهیم سریعا نسبت به این موضوع اقدام کند.
وی تصریح کرد: ما قرارگاه مرغ ایجاد کردیم اما سوال اینجاست 
اثر آن کجا خود را نشان داده است؟ بنده همانطور که عرض کردم 
اقتصادی کشور خارج شده  از دست مدیران  کار  مقداری رشته 

است.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس یادآور شد: در واقع عملا گرانی 
مرغ در بازار اتفاق افتاده است، یعنی هر چقدر هم عزیزان ما 
در وزارت جهاد کشاورزی یا نهاد های اقتصادی حرف دیگر بزنند، 
واقعیت امر این است که عملا گرانی اتفاق افتاده و فکر می کنم باید 
این مسئله موضوع اول مسئولان اجرایی و حتی تقنینی کشور باشد. 
سعیدی در پایان خاطرنشان کرد: گرانی مرغ، مسئله ای نیست که 
بگوییم فقط بخشی از جامعه از آن استفاده می کنند، امروز همه 
دهک های اقتصادی به نوعی درگیر این قصه هستند و باید متناسب 

با حجم این اتفاق، تدبیر شود که تا الان متاسفانه نشده است.

تحت تحریم هیچ کشوری تعامل توسعه ای با ما نخواهد داشت 

تهران و ریاض در فصل مشترک گاز 
عضو هیات علمی موسسه مطالعات بین المللی انرژی گفت: صادرات گاز به کشور عربستان می تواند از مسیر دریا و یا کویت به این کشور برسد، عربستان 
در حال حاضر برای افزایش ضریب بازیافت به گاز نیاز دارد و باتوجه به اینکه حجم زیادی گاز ندارد و همچنین باتوجه به اینکه در برخی سال ها و بخصوص 
در فصل تابستان که اوج مصرف برق دارد تا روزی 900 هزار بشکه نفت خام را در نیروگاه های خود می سوزاند؛ بالقوه این امکان را دارد که حجم قابل توجهی 

از گاز را برای آب شیرین کن ها و تولید برق جذب کند. 

ج شده دولت قول داده بود قیمت مرغ از ۶0 هزار تومان فراتر نرود  رشته کار از دست مدیران اقتصادی خار
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اقتصادی شوند

در معاملات روز سه شنبه بیست و چهارم مرداد 1402، شاخص کل بورس تهران 18 
هزار و 863 واحد نسبت به روز کاری گذشته پایین تر ایستاد و به سطح یک میلیون و 

978 هزار و 167 واحد رسید. 
همایون دارابی، کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه در شرایط کنونی هیچ چشم انداز 
روشنی برای بورس نمی توان متصور بود، گفت: در شرایطی که بورس تهران از قیمت گذاری 
دستوری، افزایش نرخ سوخت و نرخ بهره رنج می برد، افزایش نرخ خوراک پتروشیمی ها 
ضربه آخر را به بورس زد.بورس تهران روز دوشنبه 23 مرداد ماه 1402 را در حالی با رشد 
آغاز کرد که در پایان معاملات بسیاری از نماد ها راه رفته را بازگشتند.شاخص کل بورس در 
 نهایت با رشد 9 هزار و 128 واحدی در ارتفاع یک میلیون و 997 هزار و 45 واحد قرار گرفت. 
ارزش معاملات خرُد بورس در روز دوشنبه با کاهش 11 درصدی رقم 3 هزار و 898 میلیارد 
تومان را تجربه کرد که کمترین رقم در 6 ماه اخیر است.اما آیا رشد بورس ادامه دار است؟ 

آیا امیدی به بازگشت رونق به بورس وجود دارد؟
حبس شاخص کل در محدوده 2 میلیون واحد

همایون دارابی، کارشناس بازار سرمایه در این رابطه به اقتصاد 24 گفت: شاخص کل 
بورس تهران در حال حاضر در محدوده 2 میلیون واحد در حال نوسان است.وی افزود: 
شاخص کل بورس گاهی به کمتر از دو میلیون واحد ریزش می کند و دوباره به مرز دو 
میلیون واحد بازمی گردد و این درجا زدن به چند عامل برمی گردد.به گفته این کارشناس 
بازار سرمایه، چند عامل بورس را به شدت آزار می دهد که این عوامل عبارتند از: قیمت 
گذاری دستوری، نرخ خوراک پتروشیمی ها، نرخ سوخت واحد های صنعتی، نرخ بهره 
بسیار بالا و در نهایت نرخ ارز که به مقدار بسیار زیادی غیر واقعی است. دارابی ادامه 

داد: به دلیل مورد آخر، شرکت ها تمایل چندانی به صادرات ندارند و ما با فشار کاهش 
صادرات به خاطر عدم جذابیت نرخ ارز نیمایی مواجهیم. این 4 عامل دست به دست هم 

داده و باعث شده که بورس با رکود مواجه باشد.
سایه سنگین رکود بر بورس

این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به سیاست انقباضی بانک مرکزی و تاثیر مخرب آن 
بر بورس به اقتصاد 24 گفت: سیاست انقباضی شدیدی که بانک مرکزی در پیش گرفته 
به بنگاه ها فشار می آورد. به همین دلیل سایه سنگین رکود بر بورس سنگینی می کند که 
ماحصل آن در بورس کاهش قیمت ها و در اقتصاد واقعی بیکاری و عدم رشد اقتصادی 
است. دارابی اظهار کرد: متاسفانه در حال حاضر شرایط اقتصاد کلان هیچ چشم انداز 

روشنی را نشان نمی دهد.
عقب ماندگی بورس نسبت به بازار های موازی

این کارشناس بازار سرمایه در پاسخ به سوال اقتصاد 24 مبنی بر اینکه چه عاملی موجب 
بازگشت رونق به بورس در فروردین و اردیبهشت ماه 1402 شده بود که الان این مولفه در 
بازار موجود نیست؟ گفت: اتفاقی که در فروردین و اردیبهشت ماه افتاد بخشی به عقب 
ماندگی بازار نسبت به بازار های موازی بازمی گشت. دارابی در تشریح این موضوع گفت: 
بورس از سال 1399 تا اوایل سال 1401 کاهشی بود. این عقب ماندگی در طول چند ماه در 
حال جبران بود که آن هم با خبر افزایش نرخ خوراک و قیمت گاز واحد های صنعتی از بین 

رفت؛ بنابراین بورس طبیعتا از سال 1399 تاکنون نسبت به سایر بازار ها عقب تر است.
پیش بینی بورس تا پایان هفته

این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه بازدهی سهام نه تنها دلاری که ریالی هم در این 

مدت نداشتیم، گفت: اگر بازار های موازی )خودرو، طلا و سکه، دلار و...( را نگاه کنید، 
خواهیم دید که بازدهی آن ها نسبت به بورس بالاتر بوده و عقب ماندگی بورس باعث 
شد این بازار به مدار رشد برگردد که با اتفاقی که در مورد نرخ خوراک پتروشیمی ها افتاد، 
اثرش از بین رفت. دارابی در مورد پیش بینی بورس تا پایان هفته نیز گفت: اگر تصمیمات 
جدیدی در مورد نرخ خوراک و سایر موضوعات گرفته نشود تا آخر هفته شاخص کل 

بورس در همین محدوده نوسان خواهد کرد.

پس لرزه تصمیمات دولت در بورس تهران
 امیدی به بازگشت بورس وجود دارد؟ 


